
Iskra
GLASILO DELOVNEGA KOLEKTIVA ZP ISKRA KRANJ •  ST. 11 o  LETO X ® 20. MAREC 1971

VLADIMIR KLAVS, dipl. ing.

Ob 25-letnici priznanje in čestitke!
Osvoboditev leta 1945 je za

tekla v kranjski Iskri okoli 
700 zaposlenih, dotedanji voj-, 
ni proizvodni program  pa ni 
bil več potreben. Opustošena 
domovina je  rabila za svojo 
obnovo vsemogoče nove izdel
ke.

V Iskro so začeli prihajati 
novi sodelavci in postopno se 
je izpopolnjeval proizvodni 
program elektrotehnične in 
finomehanične stroke. S po

žrtvovalnim in uspešnim de
lom si je  kolektiv Iskre kaj 
h itro  pridobil najuglednejše 
mesto med jugoslovanskimi 
proizvodnimi podjetji. Iskrin 
znak, simbol kvalitete, pa ni 
poznan samo doma, temveč je 
dobro poznan tudi po vseh 
kontinentih.

Iskra ni dala svoj delež 
Jugoslaviji samo s svojimi iz
delki. Njena bistvena vloga je 
bila v tem, da je  mnogim de
lovnim kolektivom bila in je 
še vedno vzor in primer, ka
ko je treba organizirati to
varno in proizvodnjo. V tem 
je naj večji pomen Iskre za 
razvoj jugoslovanske industri
je  in gospodarstva. Izredno 
število najodličnejših oseb
nosti iz vsega sveta, ki so v 
teh preteklih letih obiskale 
Iskro, to Iskrino poslanstvo 
nazorno potrjujejo.

Dolga je doba 25 let, vendar 
je  v nenehni delovni vnemi, 
pri reševanju problemov in v 
težavah, pri veselju in zado
ščenju pri doseženih uspehih 
vsem prehitro  minila.

Konferenca SZDLJ 
o ustavnih spremembah

Beograd, 16. marca. — D anašnja zvezna konferenca 
Socialistične zveze delovnega ljudstva Jugoslavije je 
obravnavala predlog ustavnih sprememb. Poročilo 
o ustavnih sprem em bah je na seji podal Miloš Minič, 
na seji pa je  govoril tudi predsednik republike Josip 
Broz-Tito. Predsednik Tito je v svojih izvajanjih med 
drugim dejal, da ustavnih sprememb ne uvajam o zara
di odpravljanja nekaterih škodljivih pojavov, pač pa 
predvsem zato, da se bo delavski razred Jugoslavije 
nadalje še uspešneje razvijal. Tito je  dejal tudi, da se 
bo morala naša skupnost odreči m arsikaterim  načrtom 
in prevelikim korakom  v nadaljnji izgradnji, da bi 
omogočili stim ulativnejše nagrajevanje naših delavcev, 
kar bi nedvomno zajezilo odhajanje naših ljudi na delo 
v tujino.

Podrobnosti o današnji in  ju trišn ji seji SZDLJ bomo 
objavili prihodnjič.

» Kondenzator ji« Semič

Lani ugodni poslovni rezultati
Tovarna kondenzatorjev v Semiču je lani kljub vsem 
težavam, ki jih  je med letom imela, zelo ugodno poslo
vala. V to nas prepričajo nekateri pokazatelji, ki smo 
jih povzeli iz poročila o lanskem poslovanju. Zaradi 
obsežnosti tega poročila se omejujemo le na kom entar 
najbistvenejših pokazateljev.

Gospodarski načrt tovarne 
kondenzatorjev v - Semiču je 
Predvideval za 1. 1970 dokaj- 
sen porast proizvodnje na
sproti realizaciji v L 1969. 
f®nska izpolnitev proizvodnje 
je bila zelo ugodna. Z drugi

mi besedami — lani je  semi- 
ška tovarna dosegla vrednost 
proizvodnje 64.446.017 dinar
jev, kar pomeni za 39 % več 
kot v 1. 1969, pri povprečno 
672 zaposlenih.

(Dalje na 2. strani}

Vsi, ki so kdajkoli bili ali 
so še Iskraši, se z zadovolj
stvom spom injajo vseh pre
teklih let in so ponosni na 
svoje sodelovanje v Iskri.

Dobrih deset let je  minilo 
kar so se kranjski Iskri pri
družili novi kolektivi in pod 
okriljem  iskrine zvezde sc je 
razvila sodobna velika Iskra, 
mogočen kolektiv s številnimi 
tovarnami širom Slovenije. 
Vsem, ki so v teh 25 letih k 
tem u veličastnemu uspehu 
dodali svoj delež, gre najviš
je priznanje in čestitke ob ta
ko visokem in častnem jub i
leju.

Kot je bila Iskra ob vseh 
zgodovinskih in gospodarskih 
m ejnikih med najnaprednej
šimi kolektivi, tako bo zago
tovo tudi po vstopu v drugo 
25 letje.

Daši je  Iskra v mednarod
nem merilu že dosegla izred
ne uspehe, bo v naslednjih le
tih potrebno še bistveno 
stopnjevati ekspanzijo na 
mednarodno tržišče. Kot je 
Iskra že doslej novim nalo
gam in pogojem ustrezno, pri
lagajala svojo organizacijsko 
strukturo, bo verjetno pred
vsem s stališča še intenzivnej
šega vključevanja v medna
rodni trg in nadaljnje ekspan
zije doma, iskala rešitve v 
tem velikem, nalogam adek
vatnem branžnem konceptu 
organizacije.

Ob tej viziji novih, še več
jih  vzponov Iskre, pričakuje
mo pomembnejše nove še ve- 
ličastnejše jubileje.

♦ ♦

Predlog novega statuta 
pred dokončnim sprejemom

V združenem podjetju  ISKRA smo pred dokončnim 
sprejem om  novega sta tu ta  združenega podjetja. O 
predlogu, ki je  bil v razpravi v organizacijah združe
nega podjetja, so razpravljali dalj časa. O njem  so 
razpravljale tudi politične organizacije. Pred razpravo 
o predlogu sta tu ta  so tudi politične organizacije pod
je tja  sprejele posebno resolucijo o nadaljnji smeri in 
razvoju združenega podjetja, kakor tudi določena izho
dišča za sam statu t.

Sam predlog se od dosedanjega veljavnega sta tu ta  
razlikuje zlasti v kvaliteti smeri, da bi zagotovili čim
bolj skladen razvoj združenega podjetja. Z novim 
statu tom  naj bi se zagotovila program ska usm erjenost 
ob trdnejši osnovi znanstveno-raziskovalne dejavnosti 
in določene kadrovske politike. Poseben poudarek se 
daje tržnemu konceptu usmeritve podjetja prek spe
cializirane trgovske organizacije Iskra-Commerce in 
marketinga, ki ga ta izvaja za celo podjetje.

Z novim statutom  naj bi zagotovili večjo celovitost 
združenega podjetja Pri tem je seveda osnovni pouda
rek, da im ajo njegove organizacije široke samouprav
ne pristojnosti z ugotavljanjem in delitvijo dohodka, 
lastnim i skladi itd. Skratka, koncept je zgrajen tako, 
da ima združeno podjetje in njegovi organi tiste pra
vice, ki mu pripadajo po zakonitih predpisih, in tiste, 
za katere so se organizacije dogovorile in jih  dale 
združenemu podjetju . To so pa le tiste, ki jih  tako 
podjetje m ora imeti kot celota, da lahko učinkovito 
posluje in stopa v konkurenčno borbo z drugimi to
vrstnim i podjetji, tako doma kot v zunanjem svetu. 
V predlogu sta tu ta  se predvideva tudi usm eritev pri 
delitvi osebnega dohodka na upoštevanje minulega 
dela. To bi nesporno navezalo delovne ljudi na pod
je tje  in dalo tudi starejšim  določeno priznanje za nji
hov v mlajših letih vložen trud  za delo in poslovanja 
podjetja.

V novem sta tu tu  prav tako nismo uzakonili sub
sidiarne odgovornosti, to  je  medsebojne odgovornosti 
za obveznosti in izgube posameznih organizacij v se
stavu združenega podjetja. Vedno pa je mogoča m ed
sebojna solidarna pomoč.

Tudi sam oupravljanju na nivoju podjetja je  daa 
poseben poudarek. Delavski svet združenega podjetja 
naj bi imel določene pristojnosti vsklajevanja poslovne 
politike združenega podjetja. Tudi dva kolegijska iz
vršilna organa naj bi s svojimi pristojnostm i zagotav
ljala čimvečjo učinkovitost poslovanja celega združene
ga podjetja. Posebna novost pa je  poglavje o odgovor
nosti tako članov organov upravljanja, izvršilnih orga
nov kot tudi vodilnih oseb.

To je le nekaj misli o predlogu novega sta tu ta  zdru
ženega podjetja. Razumljivo pa je, da sam sta tu t 
ne bo reševal cele vrste problemov, ki se pojavljajo 
v poslovanju takega podjetja. To je odvisno od vseh 
članov kolektiva, zlasti pa od odgovornih ljudi v pod
jetju , da se bodo trudili za njegovo izpolnjevanje.

O sta tu tu  bo v skladu z obstoječimi zakonitimi 
predpisi najprej razpravljal odbor za poslovno politiko 
ZP, nato pa bo o njem  razpravljal še delavski svet ZP, 
ki naj bi sta tu t dokončno sprejel. P. G.

Tovarna kondenzatorjev v Semiču bo 1. aprila stara dvajset. Zato priložnost Je dlrektot 
Franc Košir pred dnevi na tiskovni konferenci seznanil novinarje o tem, kako bo delovni 
kolektiv ta jubilej proslavil. Za osrednjo proslavo na Smuki pri Semiču so določili 11. julij. 
Ob 20-letnici bodo izdali tudi spominsko publikacijo, v kateri bo opisana vsa pot tovarne 
kondenzatorjev od njene ustanovitve do danes in vse, kar Je dala za razvoj semlške doline 
v teh letih. Na sliki: detajl iz proizvodnje kondenzatorjev



»Elementi« Ljubljana

Poslovanje v letu 1970
Konjunktura, ki je vladala na tržišču elektronskih elementov do leta 1970, je v 
tem letu padla in povzročila tovarni precejšnje probleme

»Elektromehanika« Kranj

Visoka proizvodnja 
v februarju

ob ra ti občutno presegli rne-PROJZVODNJA
Plan proizvodnje za leto 

1970 je  b il postavljen v  višini 
235.203 tisoč N din, s čim er 
je  tovarna nam eravala pre
seči realizacijo leta 1969 za 
64 %. Proizvodnja je  b ila  do
sežena le 77 %, k a r predstav
lja  181.238 tisoč N din b ru to  
vrednosti. Posamezni ob ra ti 
so dosegali postavljene piane 
zelo različno, saj so tudi po 
goji za proizvodnjo povsem 
različni.

»Magneti« so presegli svoj 
tetni plan za 21 %  in tako 
ustvarili proizvodnjo v b ru to  
vrednosti 8453 tisoč N drn. 
Glavna reprodukcijska mate
riala — kobalt in  nikelj sta 
uvozna in predstavljata sta
len problem pri nabavi. Za
stojev v proizvodnji sicer za
rad i teh materialov ni bilo, 
ker si jih  je  obrat redno iz
posojal.

»žarnice« so letni plan pre
segle za 7 %  in s tem ustva
rile b ru to  proizvodnjo 13.489 
tisoč N din. D otrajane kapa
citete in težave p ri preskrbi 
uvoznega m ateriala so po
vzročale, da proizvodnja ni 
bila večja, k a jti naročil za te  
izdelke je  dovolj.

»Keramični kondenzatorji«
postavljenega plana niso do
segli, njihova proizvodna re
alizacija je  predstavljala 
38.036 tisoč N din ali 95 %  
od plana. Vzrok za nedose
ganje plana je  m enjanje 
esortim ana izdelkov m ed le
tom. Le-ta se je  povečal za
radi povečanja deleža izvoza, 
ta  im a zelo različen asorti- 
m an v m anjših serijah . To 
je  vplivalo tudi n a  proizvod
n jo  keram ike za keram ične 
kondenzatorje, ki se  proiz
vaja v ob ratu  Feriiti.

»Feriti« so proizvodni plan 
dosegli s 83%, skupno s p ro 
izvodnjo VF keram ike pa 
76 %. Tehnološke težave v 
proizvodnji so povzročale več
j i  izmet, ko t je  bil predviden 
oziroma celo prekinitve pro
izvodnje v posameznih fazah. 
Tudi občasno pom anjkanje 
surovin iz uvoza je  povzro
čalo zastoje v proizvodnji 
feritov. Celotna proizvodnja 
ob ra ta  je  bila realizirana v 
vrednosti 15387 tisoč N din.

»Upori« so v teku  poslov
nega leta doživljali dve, po

(nadalj. s  1 .  stran i)
Proizvodnjo so sprem ljale 

precejšnje težave. Vse leto so 
namreč bili problemi z likvid
nimi sredstvi za nabavo re
produkcijskega m ateriala, še 
težje pa je  bilo ob uvedbi de,- 
pozita pri uvozu m ateriala in 
ob povečanih carinskih stop
njah . No, kljub vsemu je bil 
proizvodni rezultat tovarne v 
redu, to  pa se je  ugodno od
ražalo v njenem  celotnem 
poslovanju.

Tudi prodaja se je  lani 
dvignila za 40%  nasproti le- 
tej v J. 1969, iz tovarne kon
denzatorjev pa so lani izvo
zili za 38% več kot p rejšnje 
leto. Razveseljivo pri izvozu 
je  pa zlasti to , da so od iz
voženega 67 % plasirali na za
hodna in  33% na vzhodna 
tržišča, kar je  še posebej po
m em bno, če vemo, da ta  naša 
tovarna za svojo proizvodnjo 
uvaža dobršen del reproduk
cijskega m ateriala prav z za
hoda.

svoji problem atiki povsem 
različni obdobji. V prvem 
polletju so dosegli 38%  od 
letnega plana, v drugem pol
letju  pa 28%  letnega plana. 
Za prvo polletje je  značilno, 
da proizvodnja n i dosegala 
naročil zaradi naslednjih 
vzrokov: nova oprem a ni bila 
proto tipno preizkušena, njene 
pom anjkljivosti so se od
pravljale m ed obratovanjem ; 
celotna rekonstrukcija je  bila 
zasnovana na tem eljiti spre
mem bi tehnologije, ki še ni

(Dalje na  4. strani)

Med letom je  tovarno zapu
stilo 59 zaposlenih, na novo 
pa so jih  zaposlili do konca 
leta 107, k a r pomeni, da se 
je  v celoti število zaposlenih 
lani povečalo za 20%.

Kolikšne so bile proizvodne 
naloge tovarne nam  povedo 
tudi naslednji podatki: od 
razpoložljivega delovnega ča
sa je  bilo 82 %  produktivnega, 
18 % delovnega časa pa je  od
padlo na letne dopuste, p ro
ste sobote in državne prazni
ke in  drugo. Značilno za to  
tovarno je, da  ima kljub  pre
težno ženski delovni sili iz
redno nizek odstotek izgube 
delovnega časa zaradi bolni
ških izostankov in sicer za
rad i bolniške do 30 dni 3,8 %, 
nad  30 dni pa le 1,8%. Na
sproti L 1969 pa se je  pri tem  
število izvršenih u r  v  podalj
šanem delovnem času poveča
lo za 35%, m edtem  ko so se 
nasproti 1. 1969 povprečni
osebni dohodki zaposlenih 
lani dvignili za 18 %  in  so  ta 
ko znašali 1.150 dinarjev.

Plansko zadolžitev za fe
b ru a r je  tovarna presegla za 
18,6%. V kum ulativi je  sko
ra j za 16% presežena plan
ska zadolžitev za prva dva 
meseca.

Povprečna dnevna proizvod
n ja  v  februarju  je  bila za 
skoraj 300 starih  milijonov 
višja ko t v januarju . Popreč
na dnevna proizvodnja v p r
vih dveh mesecih letošnjega 
le ta  je  za 42 % višja kot v 
istem  obdobju lani.

Glede n a  tako visoko reali
zacijo so tudi posamezni

Dohodek so v sem iški to 
varni lani razdelili takole: za 
osebne dohodke zaposlenih 
63 %, za sklade pa 37 %, m ed
tem  ko so ostanek dohodka 
namenili: 4%  v rezervni 
sklad, 21 % v sklad skupne 
porabe in 75 % v poslovni 
sklad tovarne. V letošnjem  
letu predvidevajo, oz. so vred
nost proizvodnje planirali v 
višini 78,918.500 dinarjev, kar 
je  dejansko za 23%  več od 
lanske realizacije. Takšno 
proizvodno vrednost naj bi 
dosegli s skupno 728 zaposle
nimi, katerih povprečni oseb
ni dohodek naj bi se letos 
(po sprostitvi) dvignil na
1.284 dinarjev.

S tem  zapisom smo zares 
le bežno pregledali lansko 
poslovanje tovarne kondenza
torjev v Semiču, ki letošnje
ga 1 . aprila praznuje dvajset
letnico svojega obstoja, kakor 
tudi glavna predvidevanja za 
poslovanje v 1. 1971.

— J  —

sečni plan. Izpolnitve po 
obratih  so naslednje:

PROIZVODNJA V FEBRU
ARJU

DE Iz v rš .%
R otacijski stro ji 102,8
K inoakustika 149,0
Produkcija 224,5
EMI 120,3
števci 107,9
Stikala 1493
Telefonija 1123
Mehanizmi 103,5
Merilne naprave 123,2
Skupaj 118,6

DE »Rotacijski stroji« je
plan izpolnila, čeprav je  ime-
la Velike težave p ri uvozu,
deloma pa tudi zaradi po-
m anjkanja nekaterih  delov 
iz domače proizvodnje. DE 
»Kinoakustika« je  občutno 
presegla plan, ker komple- 
tira  zaostanke od lani, kar 
ni zajeto v Letošnjem planu. 
Zastoj glede telenaprav gre 
predvsem  na rovaš prepozne 
dobave uvoznega materiala 
in  zakasnitve izdelave neka
terih  delov v  »produkciji». 
DE »števci« je plan presegla 
za 7% ; s tem je  bil nado- 
knaden zaostanek iz januar
ja . Plan števcev je  bil torej 
presežen, asortim an pa je bil 
sprem enjen na željo kupca. 
Isto  je  bilo tudi z urami, 
k jer je  bil plan količinsko 
dosežen, asortim an pa spre
menjen na  zahtevo prodajne 
organizacije. DE »Stikala« je 
vrednostno plan močno pre
segla zaradi zadostnih zalog 
m ateriala iz uvoza; po asor- 
tim anu je  rezultat manj ugo
den. DE »Telefonija« je me-

(Dalje na  4. strani)

Lani ugodni poslovni rezultati

f. ............................................... .

Govorijo jubilanti 2 5 -letnega dela
Marjan Lavrenčič, dipl. ing.

0 prvih graditeljih Iskre
Pionirsko delo prvih gradi

teljev ISKRE sega tja  v prvo 
povojno leto. N am esto tek
stilne je  naša vojska otela 
okupatorja  enonamensko to 
varno za en sam  izdelek. Nje
na tehnična urejenost nam  
je  sicer v  marsičem  olajšala 
zagon novega procesa, ven
d a r sm o se k ljub  tem u sreča
vali s silnimi težavami.

Za nami je  če trt sto letja  in 
ker je  sam a zgodovina suho
parna, naj ne bo zamere, če 
pripovedovanje obrnem o na 
šegavo plat.

Matična tovarna je  bila tik  
po vojni brez tehničnega in 
vodilnega kadra in brez proiz
vodnega pograma. V  delavni
cah so postajali delavci brez

pravega dela, kom anda I. 
tankovske divizije, ki je  to
varno zasedla, je  imela svoj 
prav, civilna uprava pa svo
jega.

Ko sem konec avgusta pri
šel vprašat za službo, m e je  
sprejel delegat M inistrstva za 
industrijo  in  rudarstvo tov. 
V ladim ir Klavs. Bil je  silno 
na  trn ih  in  nič n i b il poseb
n o  navdušen za razgovor. 
Ves čas je  nekam telefonaril 
in  spraševal k je  je  orodje. 
Ko ga je  po več posredova
n jih  spravil do v ra tarja , sva 
na h itro  končala. Pustiti sem 
m u m oral le naslov in ob
ljubiti, da bom  poslal proš
njo  za sprejem  v  službo. Po
vabil me je  v  KDW, kam or

M arjan Lavrenčič, dipl. ing.

so  m u naložili tolikanj po
membno orodje, da ga je  mo
ral sam odpeljati. Potegnil me 
j e v  mesto, m ed po tjo  pa  mi je  
razlagal, da so imeli velike 
težave z njegovo izdelavo, da 
so zamujeni večkrat postav
ljeni roki in  da bo srečen.

ko bo to  »moro« oddal v to
varno gum ijastih izdelkov. S 
tem  orodjem  je  stara  tovar
na  »SAVA« izdelala volilne 
kroglice, s katerim i smo 1 1 . 
novembra volili novo Jugosla
vijo in  zavrgli monarhijo. 
Bivši m ojster ročne orodjar
ne tov. Janez H rovat bi znal 
o  izdelavi tega zgodovinskega 
orodja m arsikaj povedati.

Ko se je  okupator odprav
lja l iz tovarne, so se člani ko
lektiva znašli: zbrali so začas
no vodstvo in  preprečili ško
do na stro jih  in napravah. 
Tako so tudi konzervirali vso 
oprem o merilnice in  jo  skrb
no vskladiščili. Moja prva na
loga je  bila m erilnico ospo- 
sobiti za redno delo in jo  
vključiti v proces orodjarne, 
ki je  že delala za tankovsko 
divizijo. O tem, kako smo 
vzpostavili moč merilnice, bi 
bilo moč napisati m arsikate
ro  zgodbo.

Kdo bi zameril delavcem v 
tovarni reakcijo, ki je nastala 
po odhodu okupatorja, saj se

je  revolucija dotaknila tudi 
njih. Osovraženo nemško do
kum entacijo so uničevali in 
proglašali, da take navlake v 
novi Jugoslaviji ne potrebuje
mo. To je  bil tudi razlog, da 
je  bila dokumentacija v 
orodjarni pom anjkljiva in da 
so zelo veliko delali po do
govoru. To je  bil tudi eden 
izmed razlogov, zakaj me je 
v začetku oktobra poklical 
tehnični d irektor ing. Ivan 
Gruden v svojo pisarno. Pre
senetil me je  z.vestjo, da bont 
čez 14 dni postal vodja orod
jarne, da naj trenutno o tem 
molčim, pač pa da naj pri
pravim  predlog za organizaci
jo  dela. Medtem, ko mi Je 
pojasnjeval kako naj nalogo 
izpeljem, naju  je  zmotil tele
fonski poziv. Zatopljen v 

svoje misli sem prisluhnil 
šele, ko je začel naštevati kaj 
vse bomo izdelovali in kdaj 
bodo izdelki dobavljeni. Ob 
misli, da  bomo v najkrajšem 
času morali izdelati vsa orod
ja  za te neznane izdelke, me



ISKRA COMMERCE LJUBLJANA, Kotnikova 6, v  Zdru
ženem podjetju  Isk ra  K ranj išče nekaj novih sodelav
cev ZA ZUNANJETRGOVINSKO DEJAVNOST pred 
vsem za naslednja delovna m esta:

IZ LANSKOLETNEGA POSLOVANJA RRC

Obdelave na računalniku v stalnem porastu
KOMERCIALIST

— I. stopnja ekonomsko-komcrcialne smeri 
PRODAJNI INŽENIR

_  VS II. ali I. stopnja ekonomske ali tehnične smeri 
— cL
VODJA IZVOZNEGA ODDELKA

_  VS II. ali I. stopnja ekonomske ali tehnične smeri— 
e l
STROKOVNI SODELAVEC

■■ Za 340 delovnih ur presežen letni plan
Kot vemo v kletnih prostorih  Tovarne elektronskih 
naprav deluje republiški računski center, čigar ustano
vitelji so bili Izvršni svet SRS, Univerza in ZP Iskra. 
Poglejmo si, kako je, ob kopici objektivnih težav in 
problemov, ta  center deloval in posloval v preteklem 
letu.

— VS II. ali I. stopnja ekonomske ali tehnične smeri. 
— d .

Delo na teh ddovnih  m estih zahteva znanje vsaj enega 
tujega jezika in smisel za komercialno dejavnost — po 
možnosti z nekaj izkušnjami.
Nudimo izredne osebne razvojne možnosti v centrali 
ISKRA COMMERCE v L jubljani ali K ranju te r obsto
ječih in novih inozemskih firm ah in predstavništvih 
ISKRE po vsem svetu. Osebni dohodki so prim erni zna
nju, izkušnjam in uspešnosti pri delu.
Interesente prosimo, da svoje vloge pošljejo v Kadrov
sko službo ISKRA COMMERCE, L jubljana, Masarykova 
15., za vse inform acije oz. pojasnila pa se povežejo z 
vodstvom Izvoza, Ljubljana, Kotnikova 6.

■■
■■

Za leto 1970 je  načrt pred
videval, da bodo vsi trije  ko
ristn ik i elektronskega raču
nalnika v RRC, s svojimi 
obdelavami porabili 2.000 de
lovnih ur. V 263 delovnih 
dneh, ko je mimo rednega 
vzdrževanja računalnika in 
naprav, po 13 u r  dnevno tek
la obdelava, so skupno za 340 
delovnih u r presegli planira
no število delovnih ur. Pri 
tolikih delavnih urah zaradi 
raznih okvar računalnik ni de
loval le 63 ur, kar pomeni

pičlih 1,84% vsega časa ob
delave. Razveseljivo pri tem 
je, da so bili lani dejanski 
finančni stroški v RRC m anj
ši od planiranih, k a r daje 
upanje, da bodo tudi letos 
ostali v okviru načrta, seve
da, če tega ne bo preprečila 
kaka hu jša  okvara računalni
ka, za kar pa bo jasno vedno 
več možnosti, ker se računal
nik obrablja.

Delovanje RRC v preteklem 
poslovnem letu je  sprem lja
la dolga vrsta najrazličnejših 
težav, začenši pri tistih, da 
soustanovitelji centra niso 
izpolnili vseh svojih investi
cijskih obveznosti, čeprav le
te znašajo le po nekaj tisoč 
dolarjev in dinarjev, kar je 
prava malenkost spričo celot
ne investicije v računalnik. 
Skoraj nerešljivi so bili p ro 
blemi s pravočasno dobavo 
nadomestnih delov za raču
nalnik. Določene težave pa so 
tudi v preskrbi kvalitetno 
ustreznega papirja, kartic  itd .

Razen Obstoječih prostorov 
v tovarni elektronskih naprav 
je  RRC pridobil še dodatno 
sobo za program erje, s či
m er zdaj razpolaga s skupno 
534 m! delovnih prostorov. To 
za delo trenutno zadošča, 
vendar pa se bo kaj kmalu 
pojavila potreba po večjem 
prostoru  za arhiviranje mag
netnih  trakov. Že sedaj jih  v 
arhivu hranijo  2 .100, prostora

V zasluženi pokoj je  odšel tov. Mihael Hafner, m ojster v stro jn i orodjarni obrat I  v kranjski 
tovarni. Imenovani spada med pionirje naše Iskre, saj je  bil med prvimi, ki so po okupaciji 
z največjim zanosom delali skoraj brez počitka za čim prejšnjo ureditev tovarne. Bil je izredno 
vesten in  prizadeven, spoštovan je bil njegov odnos do dela in do sodelavcev, ki so m u ob 
slovesu poklonili lepa darila in m u zaželtdi čimveč zdravih in zadovoljnih let. Tov. Hafner se 
za čudovito pozornost iskreno zahvaljuje in  žefi vsem čimveč delovnih uspehov

pa je  le še za 1 .000, k a r pa ob 
stalnem porastu obdelovalnih 
nalog ne bo za dolgo. Razen 
prostora za shranjevanje 
m agnetnih trakov bo kmalu 
treba zaposliti še enega arhi

varja, prav tako pa bo obseg 
dela zahteval tud i še enega 
dispečerja.

V RRC posvečajo veliko na
porov tudi razporeditvi obde
lav tako, da bi bilo progra
m erjem  treba čim manj časa 
porabiti za čakanje. Pri tem  
uspevajo, toda obseg dela ra
ste in tako  so morali uvesti 
delo ob vseh sobotah, vse po
gosteje pa se poslužujejo tu
di nočnega dela.

Precejšnje preglavice pa 
jim  povzroča uvajanje novih 
verzij operacijskega sistema, 
ker je tu  treba sprem eniti 
m arsikateri program, razum
ljivo pa je, da se pri tem po
javljajo  pogostejše napake, 
katerih odpravljanje je  dolgo
trajnejši in zamotan proces.

Na splošno je  bilo lani d e 
lovanje računalnika zadovo
ljivo, a k ljub  temu so bili 
dnevi, ko so vzdrževalci mo
rali pokazati vso svojo spret
nost, znanje in  iznajdljivost, 
da so  napake h itro  odkrili in  
odpravili. Posebno to  zadnje 
pa je  težavno zlasti zaradi po 
m anjkanja nekaterih delov, 
ki so se izrabili, v državi pa  
še ni obljubljenega konsigna
cijskega skladišča s  p repo
trebnim i rezervnimi deli. V 
ta  namen so morali nekatere 
mehanske dele izdelati v m e
hanski delavnici IJS ali na 
strojni fakulteti, sicer pa b i 
računalnik moral počivati tu
di do 30 dni. Prav tako pa so 
nezanesljivi tudi diagnostični 
programi, ki jih  firma CDC 
daje uporabnikom  računalni
ka za hitrejše odkrivanje na
pak računalnika.

Delavcem RRC gre za lan
ske delovne uspehe vse pri
znanje, želeti pa bi bilo, da 
bi v bodoče imeli kar čim 
manj težav z okvarami, saj 
bodo ob pridobljenih delov
nih izkušnjah le tako kos tu
di obsežnejšim nalogam, ki 
jih  bodo morali opraviti lo
tos in v naslednjih letih.

.................................................................................................................................................................................................................................... . iHiiiMMRNMMMiiiiniiiiiiMiiiiiiniimiii

je prijemala panika. Takrat 
sem prvič videl proizvodni 
Program za leto 1945, ker ga 
je med telefonskim razgovo
rom razgrnil na mizi. Vsebo
val je 28 izdelkov. Proces pri
prave industrijske proizvod
nje od priprave vzorca do 
proizvodnje je  bil podan v 
Petih barvah. Bil jc  narejen 
za zadnje 4 mesece po kole
darskih tednih od 36. do 52. 
tedna. To je  zanesljiv poda
tek, da sta tehnični direktor 
inž. Ivan Gruden in oče na
šega razvoja in konstrukcije 
inž. Mirjan Gruden že takoj 
v začelku dobro poznala vse 
Elavne faze nastajan ja  indu
strijskega izdelka in jih  tudi 
vnesla v načrtovanje. Vendar, 
kaj moremo, če so bile ro
kovne ocene posameznih faz 
Pfeoptimistične in so nas za- 
fadi neizpolnjevanja plana 
udarile kot bumerang. Tu ne 
jtee za očitke, ampak za do
kazovanje smelosti in ustvar
jalnega poleta, ki sm o ga ime
n Po osvoboditvi. Pijani od

svobode, prežeti z voljo do 
dela sm o hoteli vse narediti 
takorekoč p rek  noči. V  nav
dušenju pa smo se tud i od
ločali za naloge, ki jim  nismo 
bili povsem kos, saj je bila 
sram ota priznati, da tega ali 
onega ne bomo zmogli.

Ko sem po vojni iskal službo 
po Sloveniji, mi je  prvo infor
macijo o  tej tovarni dal tov. 
S tane Abe, naš znani grafik 
in oblikovalec. On je kriv, da 
sem svojo dušo zapisal elek
tro industriji in postal Iskraš. 
To pa je tud i razlog, da s 
čutom  gledam na prve Iskri
ne dokumente. Zato tudi za
stavljam  um estno vprašanje: 
Ali so v Iskrinih službah 
očuvani prim erki teh prvih 
programov? Zelo dvomim, da 
bom dobil ustrezen odgovor. 
Menjale so se osebe v vod
stvu in pogosto se  je  sprem i
n ja la  tud i organizacija. Samo 
spom nim o se, kako mačehov
sko smo ravnali s starim  
arhivom.

Sedaj, ko obujam o četrt- 
stoietne spomine, je  čas, da 
dam  sam odgovor na postav
ljeno vprašanje. Usoda mi je 
nam enila nalogo, za katero 
sem po nekaj letih  delovanja 
v  Iskri zbral nekaj starih  
dokumentov. Tako vse do da
nes skrbno čuvam po en pri
merek z naslovom:
— Fabrikacijski program  1945 

in
— Fabrikacijski program  1946

Oba dokum enta im ata to li
ko večjo veljavo, ker sta iz 
roke našega prvega, sedaj že 
pokojnega tehničnega direk
to rja . Ce je v podjetju  orga
nizirana služba, ki zbira zgo
dovinske dokumente, sem ju  
pripravljen odstopiti. Nare
jena s ta  na slabem ozalidnem 
papirju  in ju  ne  kaže izpo
stavljati dnevni svetlobi, ker 
bi ozadje še bolj potemnelo, 
črte  pa  bi počasi izginile.

Ker lastnih planov term in
sko nismo izpolnjevali, so po
štah  za vodilni kader silno

brem e. Administrativno d r
žavno vodstvo nam  je zaradi 
tega delalo mnoge očitke. 
Spom injam  se, da je tehnič
n i d irek to r inž. Ivan Gruden 
(zaposlen na tem m estu od
1. 9. 1945 do 28. 9. 1946) v je
seni 1946 izjavil: »Ce b i vedel 
kako silno težak je  h iter za
gon tako velike tovarne, ne 
b i tega m esta nikoli prevzel. 
Raje b i ostal pri prvotnem 
n ačrtu  in v L jubljani postop
no gradil elektronsko indu
strijo«.

Neizpolnjevanje plana je 
privedlo tud i do notranjih  
nesoglasij, ki so bila bolj ovi
ra  kot pa pomoč. Partizan 
Iztok, tedaj delavski zaupnik, 
je  v jeseni 1946 zbiral v ko
lektivu podatke o težavah v 
procesu pripravljanja indu
strijske proizvodnje. Nekate
ri so dajali-konstruktivne pri
pombe, drugi pa so uprizar
jali lov na čarovnice. Ker je 
sindikat prišel do zaključka, 
da so največje zlo v  tovarni 
spremembe na načrtih , s ta

se predsednik sindikata in 
Iztok napotila k šefu razvoja 
inž. M irjanu Grudnu, na m no
go obetajoči razgovor. O tem  
razgovoru je še dolga leta 
krožila naslednja vest: Ko sta  
m u zastopnika pojasnila na
men obiska, je  Gruden raz
pravo zelo skrajšal z nekaj 
avtoritativno izrečenimi bese
dami: »Imam same pridne, 
fe jst fante in  ne dovolim ne
strokovne ocene. Sprem em 
be so bile, so in bodol Zdra
vo!«

Zastopnika sta menda za
čela prem išljevali o uspehu 
svojega poslanstva šele, ko 
sta  na  hodniku premagala 
presenečenje.

Zaradi težav p ri izpolnjeva
n ju  plana je  uprava pod vod
stvom  direktorja  inž. Evgena 
Černigoja zahtevala, da naj se 
»priprava dela« naglo p re
usm eri n a  bolj serijski izde
lek. Takratni vodja inž. Le
skovec je  dal odgovor, ki nas 
je  še dolgo spravljal v dobro



Visoka proizvodnja v februarju
(Nadaljevanje z 2. strani) 

sečni plan presegla za 12,5 
odstotka, kar kaže na zelo 
uspešen začetek leta. Proble
mov zaradi manjkajočega 
m ateriala ni bilo, vendar je  
bil m aterial dobavljen vedno 
z zamudo, kar so morali na
doknaditi z m anevriranjem  
oziroma z nadurnim  delom. 
DE »Mehanizmi« je plan iz
polnila. Tudi po posameznih 
pozicijah so izpolnili zadol
žitve, razen pri električnih 
urah  in pri UMT. DE »Me
rilne naprave« so plan ob
čutno presegle, predvsem za
radi zaostale proizvodnje, ka
tero so zaradi dospelih leža
jev lahko dokončno uredili.

V kumulativi za prva dva 
meseca so vsi obrati nad pla
nom.

DVOMESEČNA
PROIZVODNJA

DE Izvrš. 7o

Rotacijski stroji 112,7
Kinoakustika 172,1
Produkcija 210,8
EMI 131,4
Števci 102,1
Stikala 139,4
Telefonija 109,3
Mehanizmi 111 ,1
Merilne naprave 104,4

Skupaj 115,9

Dopisujte 
v Iskro

Naslov uredništva: K ranj, 

Savska Loka 4. Telefon:

22-221 Int. 333

Izpolnitev plana za febru
a r po asortim anu je  za 2 %  
slabši kot je  bil v januarju . 
Po obratih  pa je  izpolnitev 
naslednja:

IZPOLNITEV FEBRUAR
SKEGA PLANA PO 
ASORTIMANU

DE Izvrš. %
Rotacijski stro ji 80,1
K inoakustika 69,9
Produkcija 100,0
EMI 79,7
števni 89,6
Stikala 85,1
Telefonija 94,7
Mehanizmi 93,7
Merilne naprave 26,0

Skupaj 88,7

Ker se odsto tk i skoraj ne 
razlikujejo, bo rezultat pri
kazan le na skupno proizvod
n jo  po planskih prodajnih 
cenah.
DE Izvrš. %
Rotadijski stro ji 170,0
K inoakustika 89,5
Produkcija 72,9
EMI 124,5
števci 131,0
Stikala 153,4
Telefonija 136,9
Mehanizmi 176,0
Merilne naprave 80,9
O rodjarna 123,8
Vzdrževanje 12 1p
Druge storitve 139,0

Skupaj 134,7

Prim erjava proizvodnje po 
obratih  z istim  obdobjem la
ni kaže na veliko povečanje 
proizvodnje, razen pri obra
tih  kot so »kinoakustika«, 
k je r se proizvodnja ukinja 
te r »produkciji« in »merilnih 
napravah«, k jer se m orajo 
bolj angažirati. Prikazovanje 
povečanja ni povsem realno 
oziroma ne kaže čisto pove
čanje proizvodnje, temveč je  
združeno skupaj s  poveča
njem  cen, ki je  bilo izvedeno 
ob koncu lanskega leta.

Proizvodnja v  letu 1970
tN adaljevanje z 2. strani)

bila industrijsko preverjena; 
zaradi boljšega izkoriščanja 
kapacitet je  bilo uvedeno de
lo  v 4 izmenah, kar je  zahte
valo priučevanje delavcev, 
m ojstrov in  vodij izmen.

Drugo polletje pa se je  si
tuacija z naročili zelo poslab
šala. Tako je  začel obrat de
lati upore na zalogo. Zaradi 
vpliva upadanja  konjunkture 
na  svetovnem trgu, so kupci 
postavili ostrejše kriterije  za 
kvaliteto, zato so v ob ratu  
na nekaterih delovnih me
stih, ki so tehnološko p re 
malo oprem ljena, m orali uve
sti 100%  kontrolo.

KADRI IN  OD
Za plan proizvodnje je  to

varna planirala poprečno 
2107 zaposlenih, dejansko pa 
je  bilo poprečno le 1930 ljudi 
zaposlenih, kar pa je  glede 
na doseganje rezultatov pro
izvodnje še vedno preveč. V * 
prim erjanju  števila zaposle
nih po sistemizaciji in de
janski kvalifikaciji, lahko 
ugotavljamo, da im a le 26% 
zaposlenih na delovnih me
stih  VS in VŠ ustrezno izo
brazbo, m edtem ko je na VK 
delovnih m estih .le 74 %  z 
ustrezno kvalifikacijo.

Osebni dohodki so bili v 
letu 1970 povišani najm anj 
za 10% v prim erjavi s pre
teklim  letom, pri tem je  zna
šal poprečni OD za 8 u r  efek
tivnega dela za PK delavca 
809 N din, za VSU 2427 N din, 
poprečni pa 1077 N din. S ta
kim i osebnimi dohodki smo 
med zadnjim i mesti v okviru 
ZP in se lahko prim erjam o 
le z »Avtomatiko«, »Sprejem
niki« in »Elektromotorji«. 
Strokovni kader v naši to 
varni je  slabo plačan, zato 
je tudi konkurenca drugih 
podjetij zelo nevarna. Urav- 
nilovski sistem , ld je  bil dol
ga leta v veljavi, ne m ore 
več zagotoviti uspešno poslo

vanje tovarne. Zato je  ko
rek tu ra  pravilnika o delitvi 
OD potrebna.

OBRATNA SREDSTVA

Zastoji v proizvodnji so 
vplivali tudi na vezavo obrat
nih sredstev. Nedosežena’ p ro 
izvodnja oziroma spreme
njen  asortim an proizvodnje 
je  vezal tiste  m ateriale, ki 
jih  p ri dobavitelju ni bilo 
mogoče več sto rn irati ali pa 
so  bili že na zalogi. Stagna
cija naročil je  povzročila pre
tirane zaloge gotovih izdel
kov. Terjatve do kupcev so 
poprečno znašale 32.204 tisoč 
N din, ob koncu leta pa so 
že znižane. Vezana obratna 
sredstva so se obračala tako:

' • Im m
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Porabljen m aterial
in surovine 5,90 62
Skupaj porabljen 
m aterial in drobni 
inventar 993,69
Nedovršena proiz
vodnja in 
polizdelki 2812,81
Gotovi izdelki 26,71 14
Terjatve do 
kupcev 2,96 123

V struk tu ri virov obratnih 
sredstev zavzemajo lastni vi
r i 68 %, p ri tem im a največji 
delež poslovni sklad za 
ob ratna sredstva. Zaradi pri
m an jk lja ja  zadostnih virov 
tudi nastopa nelikvidnost in 
težave p ri izplačilu OD in 
nabavi reprom ateriala. Ni pa 
to edini vzrok za nelikvid
nost. Zmanjšana vezava tako 
m ateriala kot ostalih obrat
nih sredstev bi lahko bistve
no pripomogla k izboljšanju 
likvidnosti.

POSLOVNI REZULTAT 
TOVARNE KOT ODRAZ 
REALIZACIJE IZDELKOV 
IN NJIHOVE LASTNE 
CENE

Naročil za žarnice je bilo 
dovolj, prav tako jih  je bilo 
dovolj tudi za magnete.

S prodajo je tovarna ustvi- 
rila za 22%  več CD kot v 
preteklem  letu, ostanek do- j 
hodka pa se je  znižal in j 
predstavlja v letu  1970 le še '
9,3 %  delež v CD. Na višino I 
CD je  vplivala struk tura  pro
daje, ki se sprem inja v ko
ris t izvoza. Da smo na tak 
prehod malo pripravljeni, 
kaže dejstvo, da prevzemamo j 
tudi naročila z nizko akumu
lacijo, ka jti lastna cena je šc 
vedno previsoka. Cene uslug 
kot tudi ostale obveznosti do 
družbe se nenehno višajo, 
tako  smo dosegli kljub nedo
seganju proizvodnega plana 
95 %  planiranih porabljenih 
sredstev in osebnih dohod
kov, pogodbenih obveznosti i 
pa kar 108 %.

Tako je ostanek dohodka 
dosegel le 56% od postavlje
nega plana, delitveno razmer
je pa je  bilo doseženo v ško
do skladov z 78/22.

Poslovni rezultat tovarne 
je  rezultat krize, ki se je po
javila v potrošnji elementov 
v letu 1970. Narekuje nam iz
ločitev tistih  izdelkov, ki za
htevajo ob majhni akumula- 
tivnosti iveliko vloženega dela 
in denarja na račun drugih 
akum ulativnejših izdelkov, 
Pri tem je  treba paziti na 
nastajanje stroškov in ne za
poslovati nove delovne sile 
za reševanje trenutne tržne 
situacije. Dolgo vrsto let ve
ljavno miselnost — čimveč 
proizvajati zamenjajm o za — 
proizvajati optimalno.

P. M.

V tovarni 
Aparati so žene 
lepo praznovale 
svoj dan
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voljo: »Priprava dela je  učin
kovita kot slon, zato pa ne 
m ore skakati kakor gazelica!«

Morebiti se bo kdo od sta
rih  orodjarjev spomnil, da 
smo v orodjarni prehiteli po
jav sam oupravljanja. Delavski 
svet, kot organ upravljanja, 
smo izvolili 6. septem bra 
1950, mi pa smo pokazali nag
njenje za sam oupravljanje že 
v letu 1945. Naj navedem oko
liščine? ki so nas k tem u pri
peljale.

K onstrukcija orod ja  in pri
prava dela v orodjarni tedaj 
še niso imele svojega šefa, 
pač pa ročna in stro jna de
lavnica s kalilnico. Vodstvo 
orodjarne sta torej poleg me
ne predstavljala m ojster roč
ne delavnice tov. Janez H ro
vat in m ojster stro jne delav
nice te r kalilnice tov. Adolf 
Primožič. Izmed treh kandi
datov smo izbrali Primožiča. 
V komisiji sta bila tehnični 
d irektor in vodja razvoja, jaz 
pa sem bil izpraševalec. S 
svojo strokovnostjo, resnost

jo  in preudarnostjo  nas je 
tov. Primožič osvojil, problem 
je  bil le v tem, ker ni poznal 
ljudi. Srečno naključje je 
bilo, da smo imeli m ojstra 
Hrovata, ki je  ljudi dobro 
poznal in bil sicer tudi pri
znan strokovnjak. Do tedaj 
smo dobivali le simbolične 
plače, da smo se za silo pre
življali, nenadom a pa je  teh
nični d irektor zahteval pred
log za plače orodjarjev po 
njihovi strokovnosti. Edini, 
ki bi to  lahko naredil, je  bil 
Hrovat. Vendar, ali sem ga 
smel izpostavljati jezi orod
jarjev  zaradi m orebitnih na
pak? Sklenil sem, da tega ne 
bom zahteval in dal predlog, 
o katerem  bi lahko govorili, 
da je  prvi sam oupravni poseg 
v Iskri, ker smo ga izvedli 
v novembru 1945. Sklical sem 
zbor, ki bi ga danes imeno
vali »zbor delovnih ljudi«. V 
predsedstvu smo bili vsi trije  
imenovani. N a tablo sem na
pisal kategorije dela, ki smo 
jih sam i predlagali in poja

snil, da računam o z zrelostjo 
kolektiva, da bo znal vse čla
ne razporediti v ustrezne sku
pine. Od prvega začudenja 
smo jih  pripeljali do resnega 
dela in uspeli! Sm atram , da 
bi veljalo to  zrelost ožjega 
kolektiva m atične tovarne v 
zgodovini Iskre debelo pod
črtati.

To je  bilo tedaj, ko je to
varna še nosila naziv Strojne 
tovarne, K ranj. Iskrino zvez
do sem prvič videl na mizi 
inž. Ivana Grudna v obliki 
več narisanih osnutkov. Mo
droval je  o tem, če ne bi ka
zalo oba spodnja kraka raz
m akniti in  napis vstaviti v 
krog. K ljub tem u, da je  bil 
originalni akt o ustanovitvi 
ISKRE izdan 8. 3.1946, smo 
prvi ISKRAŠI že 5 do 10 me
secev prej začeli orati ledino. 
Z delom na Iskrinem  progra
mu pa smo po ohranjenem  
fabrikacijskem program u za
čeli že v septembru.

Delež izvoza v skupni pro
daji se iz leta v leto pove
čuje. Tako je  od skupne S 
vrednosti v letu 1966, ki je  
znašala 391.090 $ izvoz nara- 
stel na 2,540.532 $, v katerem  
je  bilo izvoženo na  konverti
bilno področje 67 %  od vsega 
izvoza. Pri tem sta  največ 
udeleženi Anglija in Italija. 
V skupni neto prodaji za
vzema izvoz 34%, plan pa je 
bil dosežen le s 74%. Na 
slabo doseganje prodajnega 
plana so vplivali naslednji 
vzroki:

K onjunktura, ki je  vladala 
na tržišču elektronskih ele
mentov do leta 1970, je  v tem 
letu upadla. Proces se je  za
čel v ZDA v začetku leta in 
je  do srede leta zajel tudi 
Evropo in sicer Anglijo in 
Italijo  v avgustu, Nemčijo pa 
v oktobru. Zaradi pomanjka- 

' n ja  elementov v dobi ko- 
1 n junkture, so si podjetja  na
. kopičila velike varnostne za

loge, ki jih  sedaj, ko je po
nudba velika, zmanjšujejo, 

l To ne velja za vse izdelke.

Sindikalna organizacija v 
tovarni električnih aparatov 
v Ljubljani je  za žene prire
dila proslavo 8. marca, med
narodnega praznika žena že 
v petek, pred praznikom. V 
dokaj lepem številu so se de
lavke te tovarne zbrale v pro
storih restavracije »Triglav* 
in z zanim anjem spremljale 
bogat spored. O pomenu nji
hovega praznika jim je spre
govoril član kolektiva in ljud
ski pesnik Rudi Miškot, za 
njih pa je železničarski pev
ski zbor »Tine Rožanc« izva
jal bogat repertoar delavskih, 
partizanskih in narodnih pe
smi.

Po proslavi so žene pogo 
stili, ob zvokih plesnega an
sambla pa so se lepo razz>- 
vele in celo zaplesale. To je j 
bila spet lepa priložnost, da 
so se naše delavke med seboj 
bolj spoznale in se v veselem 
vzdušju pogovorile o vsem, 
kar delavke v tovarni zanima 
in jih čaka še doma, ko je P° 
vrnitvi iz tovarne treba opra
viti še vrsto zahtevnih dolž
nosti. — L —



Delo IEC na področju 
zanesljivosti in ele
mentov za elektroniko

Svetovalni komite za elektroniko in telekomunika
cije (ACET) v M ednarodni elektrotehniški komisiji 
(IEC) je objavil delovni program  Tehniškega odbora 
56 — »Zanesljivost elektronskih elementov in naprav« 
in Tehniškega odbora 40 — »Kondenzatorji in upori za 
elektronske naprave« za obdobje od generalnega zase
danja IEC v Washingtonu do septem bra 1971. V njem 
napoveduje poleg nekaterih publikacij, ki naj bi v 
kratkem izšle kot Priporočila IEC, študijsko obdelavo 
večjega števila pomembnih dokumentov, ki zadevajo 
aktualno problem atiko vsakega proizvajalca in uporab
nika elektronskih sestavnih delov. Za bralce ISKRE 
smo povzeli najvažnejše:

IZ DELOVNEGA PROGRAMA TC 56:
1. Kot Priporočila IEC bodo tiskali naslednje publika

cije:
' — Navodila, kako vključevati zanesljivost v specifi

kacije elementov za elektroniko
— Navodila za zbiranje podatkov o zanesljivosti, 

uporabnosti in vzdrževalnosti izdelkov elektronike 
iz njihove uporabe.

2. Dokumenti za predložitev po pravilu šestih mesecev:
— Nadaljnji izrazi in definicije s področja zaneslji

vosti
Izrazje, ki se nanaša na uporabnost in vzdrževal- 
nost •

— Matematične definicije pojmov iz zanesljivosti
— Prcdočcnje podatkov o zanesljivosti
— Časovni razpored meritev v teku preskusa zanes

ljivosti in pri zbiranju podatkov iz uporabe
— Vzorčenje in tabele za a tributno inšpekcijo.

3. Dokument za predložitev po dvomesečnem postopku:
— Navodila za uvedbo prevzemnih- preskusov in 

periodičnih preskusov za zagotavljanje kvalitete 
v specifikacije elementov za elektroniko

4. Dokumenti sekretariata
Med dokumenti sekretariata je  več predlogov za 
amandmaje k publikacijam o zanesljivosti, revizija 
predlaganih dokumentov o preskušanju zanesljivosti, 
o postopkih pri napovedovanju zanesljivosti itd.

5. Dokumenti ACET
Acet predvideva revizijo in ažuriranje dokumenta, ki 
ureja delo TC 56 in njegovo razm erje do drugih 
Tehničnih komitejev.
Akcijski komite je odobril predlog TC 56, da bi sc 
pripravilo Priporočilo o a testiranju  elektronskih 
elementov, ki bi ga lahko uporabljale vse države 
članice in ki bi se pozneje usoglasilo v mednarodni 
sistem. Za ta namen je bila osnovana posebna de
lovna skupina (WG 7). Na pobudo nacionalnega 
komiteja ZDA je TC 56 zahteval pri Akcijskem komi
teju odobritev, da bi lahko pripravil mednarodni 
sistem za medsebojno priznavanje preskusov in ate
stov. Ta naj bi bil pripravljen do naslednjega zase
danja 1971 v Bruslju.

IZ DELOVNEGA PROGRAMA TC 40 IN  TSC 40 A
L Publikacije v pripravi:

— Pojm i in m etode p re sk u šan ja  sta ln ih  uporov
— Izbira p reskusn ih  m etod in splošne zahteve za 

stalne žične upore  tipa  1
— D etajlna specifikacija  za sta lne  žične upore  tipa  1
— Dodatek k publikaciji za sta lne  žične upore  tipa  2
— Izbira p reskusn ih  m etod in splošne zahteve za 

te rm isto rje  z negativnim  tem p era tu rn im  koefici
entom

— Tantalovi kondenzato rji s tekočim  ali trd n im  
elektro litom

— Specifikacija za zračne v rtljive  kondenzatorje
— Navodilo za p resk u šan je  sprem enljiv ih  konden

zatorjev
— Več dodatkov  k raznim  publikac ijam  ki se nan a

šajo  na dim enzije, oh išja  in p rik lju čk e  kondenza
torjev in uporov

2- Dokum enti za predložitev po prav ilu  šestih  m esecev:
— Stalni upori za m ajhne moči. Izbira preskusnih 

metod m splošne zahteve
— Izbira p resk u sn ih  m etod in splošne zahteve za 

vijačno nastav ljive  po tenciom etre
— Naviti vijačno nastavljiv i po tenciom etri, d e ta jlna  

specifikacija
— K ondenzatorji s p o lie tilen te refta la tn o  folijo  kot 

dielektrikom . Izb ira  p reskusn ih  m etoa  in splošne 
zahteve

(Dalje na 7. strani)
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» Polprevodniki« Trbovlje

Sindikalna organizacija
skrbi za rekreacijo svojih članov

V današnjem  času tehnike 
in avtomobilov je skrb za re
kreacijo še posebno pomem b
na. Zato bomo tej dejavnosti 
naše sindikalne organizacije 
posvetili nekaj več pozorno
sti.

Izvršni odbor osnovne sin
dikalne organizacije v tovar
ni »Polprevodniki« je  sesta
vil komisijo za šport in re
kreacijo; le-ta se je  načrtno 
lotila dela, ki smo ji  ga za
upali.

Teže kot poleti je  skrbeti 
za rekreacijo pozimi, ko le 
sm učanje daje večje možno
sti za fizično sprostitev. V 
Tovarni polprevodnikov so tu

: di navdušeni kegljači in zim
ski kopalci. Na srečo je tudi 
tem ustreženo Zimski bazen 
v Trbovljah je  izredno ra
cionalno izkoriščen. Odprt je 
vsak dan od 8 do 20. ure. 
Vsak petek od 18. do 19. ure 
je rezerviran za nas Iskraše. 
To je naša ura  veselja, kriča
nja, smeha pa tudi strahu. 
Neplavalci se zelo boje tre
nutka, ko si kopanja zaželi 
tovariš Pavle. Ko on stopi v 
bazen; namreč voda nevarno 
naraste. Da je kopanje res 
tem eljito, se nekateri kopalci 
odpravijo še na notranje »ko
panje«. Seveda pride zdaj v 
— poštev le pivo. O tem, da 
im ajo nekateri tudi tukaj

Komisija za šport in rekre
acijo pri sindikalnem odboru 
ZP Iskra je 11. t. m. razprav
ljala o vrsti aktualnih vpra
šanj. Prisotni so zlasti kritič
no ocenili letošnje zimsko
športne igre v K ranjski gori 
in s tem v zvezi je  komisija 
za razpravo po organizacijah 
pripravila tudi osnutek novih 
propozicij. O tem obširneje 
govori sestavek na 8. strani.

Nadalje je komisija osvo
jila predlog, da bi 5. junija, 
v počastitev 25-letnice Iskre 
priredila avtorally, ki naj bi 
imel s ta rt v Kranju, cilj pa 
v M artuljku s tem, da bi tek
movalci prevozili okrog 500 
kilometrov dolgo progo, pri
bližno po tej trasi: Kranj — 
Škofja Loka — Železniki — 
Petrovo brdo — Most na Soči
— Idrijca — Godovič — Col
— Ajdovščina — Vipava — 
Štanjel — Sežana — Štanjel 
■— Branik -— Nova Gorica 
(kosilo) — Anhovo — Koba
rid — Bovec — Vršič — Mar
tuljek. V M artuljku naj bi 
bil ob zaključku rallyja pik
nik.

Tekmovalci v avtora)lyju bi 
bili razdeljeni v štiri katego
rije  in sicer: I. kat.: z vozili 
do 785 ccm domače proizvod
nje (po največ 3 iz vsake or-

normo, in kakšna je  ta nor
ma, bi za enkrat ra je  molčali.

Zelo priljubljeno je tudi 
kegljanje. V Trbovljah je bilo 
lani dograjeno novo štiristez- 
no avtom atsko kegljišče. 
Isk ra  ima vsak torek od 19. 
do 21. ure rezervirani dve ste
zi za svoje člane. Tu se odvi
ja jo  večna tekm ovanja in 
dvoboji, tako da človek nikoli 
ne ve kdo je boljši. Sicer pa 
kegljači sami pravijo, da je 
važnejše kdo je najslabši, ker 
m ora ta priskrbeti pijačo. Ko 
so se pred nedavnim pomeri
li mladinci in starejši, so 
mladi počastili svoje vzornike 

' z viskijem, oni pa so jim  
vrnili pozornost z malinov
cem, ki se zanje baje bolj 
spodobi.

Za rekreacijo se da lepo po
rabiti dnevni odmor. Poleti 
so se po tovarniškem dvori
šču podili za žogo nogome
taši. Navdušenje jih  je kma
lu minilo, ker bi bili nekateri 
skoraj ob stim ulacijo (pla
čilo za rednost). Vzrok je bila 
idealna priložnost pred na
sprotnikovim golom, ko je si
rena že oznanila konec od
mora. Napadalci so hkrati iz
koristili šanso do kraja in 
problem je bil tu. Letos na
m eravajo na dvorišču urediti 
igrišče za odbojko, ki je  men
da manj razburljiva.

ganizacije), II. kat.: do 1000 
kub. cent. domače in tuje 
proizvodnje (po največ 2 tek
movalca iz vsake organizaci
je) in III. kat.: največ po 1 
tekmovalec iz vsake organiza
cije z vozilom od 1000 do 1300 
kub. cent. in IV. kat.: z vozi
lom nad 1300 ccm (največ 1 
tekmovalec iz vsake organiza
cije ZP Iskra).

Za pripravo in izvedbo tega 
prvega avtora!lyja Iskre je 
bil na seji že tudi izvoljen 
pripravljalni odbor: predsed
nik Janko Košnik (Elektro- 
mehanika) in člani Vili Te- 
kavec (Avtomatika), Pavle 
Časar (Iskra Commerce), 
Ivan Jelenc (Elektrom otorji) 
in Lucijan Mcdeot (Avtoelek- 
trika). Ta odbor bo pripravil 
dokončni pravilnik o rallyju.

Nadalje so na seji govorili 
tudi o letošnjih letnih šport
nih igrah in se zedinili, da v 
glavnem tudi letos ostanejo 
takšne kot doslej, le da bi jih 
razširili še za eno športno 
disciplino in sicer za mali 
nogomet.

Podrobnosti o predvidenih 
letošnjih obširnih akcijah ko
misije za šport in rekreacijo 
pri sindikalnem odboru ¿P  
Iskra, bomo še sproti poro
čali.

Kakor smo po eni strani 
lahko veseli razgibane rekre
acijske dejavnosti naših de
lavcev, ne moremo mimo dej
stva, da na kegljišču in v ko
pališču srečujemo več ali 
manj vedno iste obraze. Po
iskati bo treba vse možnosti 
in pritegniti še druge. To na
logo si je  zadala komisija za 
šport in rekreacijo pri našem 
sindikalnem odboru.

— nj —

Ivan Jalovec
Nenadoma je um rl Ivan 

Jalovec, rojen leta 1913. 
Oktobra 1969. leta je od
šel v pokoj. Takrat je 
bila v glasilu objavljena 
fotografija z naslednjim  
podpisom: »Ivan Jalovec, 
m ojster v delavnici z.a 
stružene dele v obratu 
ATN je odšel v zasluženi 
pokoj. Slovo od sodelav
cev in članov Zveze bor
cev fe bilo zelo prisrčno. 
Lepa darila bodo upoko
jenca prav gotovo spo
minjala na sodelavce, ki 
ga bodo zaradi priljublje
nosti težko pogrešali...«

Zdaj ga ni več . . .  Srčna 
kap mu je nenadoma pre
trgala nit življenja. Do
lenjska, kjer se je rodil, 
mu ni mogla nudili bolj
šega kosa kruha, zato je 
bilo njegovo življenje pot 
človeka, ki s trdno voljo 
hoče nekaj doseči. S 15. le
tom je odšel za kruhom. 
Pot ga je vodila od Za
greba, Jesenic, Tržiča in 
do Kranja. Med vojno 
je aktivno sodeloval v 
partizanih pod imenom  
»Blisk«.

V Iskri je  bil zaposlen 
20 let. Vzgojil je vrsto  
mladih kadrov, do kate
rih je imel topel in iskren 
odnos, prav tako tudi do 
sodelavcev, zato je nenad
na sm rt užalostila vse, ki 
so ga poznali.

Bivši sodelavci iz
obrata ATN Kranj

S SEJE KOMISIJE ZA ŠPORT IN  REKREACIJO

Tudi z avtorallyj@m 
. junija bomo počastili 

naš srebrni jubilej



K problematiki naše Počitniške skupnosti

Zakaj predlog o ustanovitvi
» agencije « Iskra - Turist

e  k a j  im a m o  d a n e s ?

Isk ra  im a danes 4 »domo
ve« in sicer: dom v Poreču, 
dom v Trenti, dom na Bledu 
in Kamp na Dugem otoku. 
Ce računam o, da sta  od 4 dva 
domova na predelu Alp in od 
tega Bled v naši neposredni 
bližini, in le dva na m orju 
in še ta  z neprim erno malimi 
kapacitetam i v prim erjavi z 
našim  številnim  kolektivom 
(posebno dom v Poreču), po- 

"tem lahko brez posebnega 
pretiravanja  rečem, da smo s 
počitniškim i domovi in pose
bej kapacitetam i za letova
nje na m orju  v slabem polo
žaju.

Trenutno je  za letovanje na 
m orju  za nas najbolj aktiven 
Poreč, ki ni tako zelo daleč, 
ima lepo lego in ugodno kli
mo in tudi cene niso previso
ke — in kdor je  zabave že
ljan, to  lahko najde v tem 
m estu  ali pa na bližnjih oto
kih ali okolici več kot do
volj. Toda kapacitet ni niti 
toliko, da bi v njem  v eni se
zoni lahko letovalo 10% 
Iskrašev, kaj šele, da bi na 
m orje peljali še svoje d ru
žine.

Dugi otok in kamp »Mir« si
bosta šele čez čas pridobila 
svoje stalne obiskovalce, ki 
bodo potrebni miru, ki bodo 
m ir tudi res znali uživati na 
tem  čudovitem predelu kor- 
natskega otočja. Pristop je 
težavnejši in dolgotrajnejši, 
pa tudi dražji, zato pa  se za 
Dugi otok odloča večinoma 
le tisti, ki je  m iru in lepe na
rave željan. Teh pa, na ža
lost v Iskri še ni toliko, da 
bi zapolnili proste kapacite
te in jih  m ora Počitniška 
skupnost ponujati drugim in
teresentom. Od potrošniške 
mrzlice bolan današnji evrop
ski človek išče m irne in pri
mitivne, pa celo divje kotič
ke, samo da bi ubežal vsakda
njem u hrupu  in  tem pu vele
m est — in — mi — tak  biser 
imamo, a  ga še ne znamo niti 
ceniti n iti koristiti. Vendar 
bo čas še prinesel svoje. Važ
no je, da si ga obdržimo in 
tu  pa tam  kaj popravimo in 
izboljšamo.

Izračunal sem, da v vseh 
naših domovih na leto letuje 
samo okoli 500 Iskrašev samih 
ali s svojimi družinami, pa 
tudi tu ji gostje.

Zaključek: Kar imamo last
nih počitniških kapacitet je  v 
celoti nezadovoljivo, saj v na
ših domovih lahko letu je sa
mo okoli 3—5%  zaposlenih v 
Iskri. Izhod je  izključno samo 
v povečanju kapacitet!

9  KAKŠNA JE  DEJAV
NOST POČITNIŠKE SKUP
NOSTI ISKRA?

S katero dejavnostjo se na
šo Počitniška skupnost danes 
še ukvarja? Z organizacijo iz
letov v CSSR. Letos je  orga
nizirala zelo uspel sm učarski 

u  m orda še kaj. O tem

naj spregovori Počitniška 
skupnost sama.

•  KAJ NAJ B I IMELA NA 
SKRBI POČITNIŠKA SKUP
NOST ISKRE?

Počitniška skupnost oziro
m a Isk ra—Turist b i morala 
v prvi vrsti gojiti naslednje 
dejavnosti:

— organizacija letovanja 
Iskrin ih  delavcev v lastnih 
in tu jih  domovih in  to  v let
ni in  zimski sezoni,

— organizacija izletov v
vseh letnih časih (v lastni 
režiji ali v sodelovanju z d ru
gimi turističnim i in  potoval
nim i agencijam i), ^

— organizacija ekskurzij 
(poučnih izletov),

— posredovanje turističnih 
inform acij interesentom  iz 
Iskre,

— organizacija sm učarskih 
in plavalnih tečajev za od
rasle,

— nudenje uslug in stori
tev v svojih domovih izven 
sezone za razna praznovanja, 
posvete in  konference.

Naj obrazložimo vsako de
javnost PS posebej:

Organizacija letovanja
Prav v prim eru organizacije 

letovanja naj bi prišla do 
izraza prava pomem bnost in 
koristnost PS oz. IT (Iskra 
T urist) za člane delovnih ko
lektivov Iskre. Ker Poreč ni
ma kapacitet, na Dugi otok 
nekdo ne bi šel rad, v hribe 
bo šel kdaj drugič (torej tu 
di T renta ne b i prišla v po
štev) želi si pa kam  bližje na 
m orje — v tem  prim eru bi 
m u IT (oz. PS) ponudila 
usluge preskrbeti takem u in
teresentu po želji in  teži žepa 
prim erno letovanje na  m or
ju . Ali: Tovarna avtoelcktrič- 
ne oprem e v Novi Gorici bo 
imela kolektivni dopust, to
varniški sindikat želi organi
zirati oz. p reskrbeti za okoli 
300 družin letovanje na mor
ju  prav od L do 15. 8. 1971. 
IT bi m orala biti sposobna 
za vse te družine preskrbeti 
kapacitete za letovanje — se
veda ob sodelovanju (in pro
viziji) agencij, kot Kompas, 
Alpe-Adria, Putnik, Transtu- 
rist itd. pač po željah — tudi 
n a  Ohridu! To je  seveda sa
mo primer!

Seveda bi tako dejavnost 
m orala PS (IT) opravljati 
prek celega leta (tudi v zim
ski sezoni!) saj naši ljudje 
zelo različno koristijo  svoje 
dopuste in kje vse nimamo 
svojih ljudi! V IC nam  bodo 
rade volje povedali, da se v 
naših filialah zanim ajo tako 
za m orje kot za sneg.

Organizacija izletov 
Menimo, da n ikakor nismo 

pri organizaciji izletov napra
vili niti prvi korak, kaj šele, 
da bi izrabili nekaj možno
sti delovanja na tem  pod
ročju.

Izlete je  možno prire ja ti v 
vseh letnih časih, enodnevne 
in  dvodnevne, v bližnjo in 
daljno okolico, v lastni režiji 
ali v sodelovanju z drugimi 
turističnim i organizacijami, 
na  svojo iniciativo ali po na
ročilu te  ali one sindikalne or
ganizacije (m ladinske in ZB), 
p ri tem  upoštevati geslo »dru
žiti koristno s prije tn im  in  
spoznavati domovino, da jo  
bomo še bol ljubili«.

Organizacija ekskurzij
Tu menim oglede naših to

varn za člane naših kolekti
vov, štipendiste, učence naših 
strokovnih šol, pa tud i oglede 
tu jih  podjetij za naše intere
sente: o rod jarn  za orodjarje , 
elektronskih računskih cen
trov, za organizatorje, obiske 
specializiranih razstav in ve
lesejmov . . .

Posredovanje turističnih 
inform acij

O tem  sem govoril že pod 
tč. a) vendar bi želel nagla
siti, da bi IT  (oz. PS) lahko

Komisija za šport in rekre
acijo pri sindikalnem  odboru 
ZP Iskra je  na svoji seji
1 1 . marca izdelala osnutek 
novih propozicij. O tem  
osnutku naj bi razpravljali v 
organizacijah, na to  pa do 
20. aprila 1971 dostavili pisme
ne pripom be ali dopolnilne 
predloge na naslov: Sindikalni 
odbor ZP Iskra, Trg preko- 
m orsih brigad 1, 61000 Ljub
ljana.

Po tem  datum u se bo ko
m isija ponovno sestala in  na 
osnovi pismenih predlogov in 
pripom b sestavila nove pro- 
pozicije, ki bodo veljale za 
tekm ovanja v veleslalomu le
ta  1972.

OSNUTEK PROPOZICIJ
1. Program zimsko-športnih 

iger obsega tekmovalno di
sciplino — veleslalom.

2. Udeleženci tekm ovanja 
se lahko prijavijo  v nasled
nje tekmovalne razrede:

a) tekmovalni razred I: v 
tem razredu se lahko prija
vijo tekmovalci, ki im ajo vsaj 
enega izmed desetih razredov 
po biltenu kategorizacije tek
movalcev Smučarske zveze 
Jugoslavije. Ta razred se ne 
šteje v ekipni plasman;

b) tekmovalni razred II: za
jem a tekmovalce, ki do L 1 . 
1972 niso dopolnili 35 let;

c) tekmovalni razred III: 
zajema tekmovalce, ki so do 
1. 1. 1972 dopolnili 35 let;

d) tekmovalni razred IV: 
zajema tekmovalce, ki so do 
1. 1. 1972 dopolnili 45 let.

Ženski razred I: v tem raz
redu tekm ujejo tekmovalke, 
ki do 1. 1. 1972 še niso dopol
nile 30 let.

im ela p ri sebi zbrane vse m o
goče dosegi j ive prospekte 
v zvezi z letovanjem doma 
in v inozemstvu, k jer bi jih  
vsak naš sodelavec lahko do
bil na vpogled.

Organizacija raznih tečajev
S sm učarskim  tečajem  smo 

letos pričeli, s tem  m oram o 
nadaljevati te r  program  do
polniti še z drugo dejavnost
jo: učenjem plavanja za od
rasle (najm anj 1/3 Slovencev 
je neplavalcev)!

Nudenje uslug
Nudenje uslug izven sezone 

v domovih PSI za razne po
svete, konference, občne zbo
re , praznovanja, sem inarje in 
tečaje. Menda že naslov pove 
celotni pomen in namen te 
namem bne dejavnosti.

•  KAJ BI MORALA PS 
(IT) NAPRAVITI, DA BI B I
LA LAHKO TAKA ZAMISEL 
URESNIČLJIVA?

Brez povečanja kapacitet
bo PS na področju letovanja 
sam o životarila, mi vsi pa 
bomo negodovali, ka jti nika
kor se nam  ne bodo mogle 
izpolniti želje, da bi letovali 
v našem »domu« za prim eren 
denar.

Brez sprem enjene kadrov
ske struk tu re  PS in  novih 
sposobnih delavcev, vajenih

e) ženski razred II: v tem  
razredu tekm ujejo tekmoval
ke, ki so do 1. 1. 1972 dopol
nile 30 let.

f) Razred štipendistov in 
dijakov T š  in  P š : rezultati 
tekmovalcev iz tega razreda 
se ne štejejo  v ekipni pla
sman.

3. Rezultati tekm ovanja se 
ocenjujejo posamezno v okvi
ru  tekmovalnega razreda te r 
ekipno. Za ekipno uvrstitev 
se šteje čas dveh tekmovalcev 
drugega razreda, enega tek
movalca III . razreda, enega 
tekmovalca IV. razreda in 
čas ene tekmovalke neglede 
na razred.

4. Vsak tekmovalec m ora 
tekm ovati v svojem razredu 
glede na letnico rojstva; ne 
more tekm ovati v nižjem raz
redu.

5. Ekipni vrstni red se do
loči po seštevku časov naj
bolje uvrščenih tekmovalcev.

6. Pritožbe in ugovore bo 
reševala 5-čIanska komisija, 
imenovana od komisije za 
šport in rekreacijo pri SO 
ZP Iskra.

7. Najvišji organ, ki ima 
pravico sprejem ati in spre
m injati propozicije je  komi
sija za šport, ki jo  sestavlja
jo  predstavniki vseh sodelu
jočih ekip.

8. Tekmovanja se lahko 
udeležijo samo člani ZP Iskra, 
štipendisti Iskre in dijaki T š 
in PS, ki bodo svojo udeležbo 
prijavili pismeno na naslov: 
Komisija za šport in  rekrea
cijo pri sindikalnem odboru 
ZP Iskra, Ljubljana, Trg pre
kom orskih brig.ad L

»turističnega dela« ( 1—2 de. 
lavca za začetek), delo na po
dročju »turizma« ne bo steklo 
in so vse besede zaman.

Brez zainteresiranosti de
lovnih kolektivov Iskre, sin
dikalnih organizacij in brez 
aktivne pomoči delovnih or
ganizacij ter pripravljenosti 
PS (IT) na predlagane spre
membe vsebine dela, ne bo ne 
enega ne drugega.

Zaključek:
N ujno je, da Počitniška 

skupnost sam a in Svet Počit
niške skupnosti skupaj s 
predsedstvom  sindikalne or
ganizacije Iskre proučijo se
danje stanje organizacije in 
poslovanja PS, te r napravijo 
ustrezne zaključke, na osnovi 
katerih naj bazira perspektiv
ni program  razvoja dejavno
sti PS. Pospešijo naj sc akci
je za razširitev kapacitet in 
celotne dejavnosti PS, pri 
čemer m orajo prav  družbeno 
politične organizacije Iskre 
odigrati pomembno vlogo pri 
prepričevanju delovnih kolek
tivov Iskre za vlaganje sred
stev v PS (nabava zemljišča 
in izgradnja osrednjih objek
tov v bodočem kampu).

Upam, da m oji »pogledi« 
ne bodo napačno tolmačeni, 
saj so napisani v iskreni že
lji izboljšati v Iskri rekrea
tivno dejavnost za delovnega 
človeka.

Igor Slavec

Za prijavo sc sm atra se
znam tekmovalcev, ki ga po
trd i personalna služba prijav
ljene ekipe. Form ular obsega: 
priim ek in ime, rojstne po
datke, razred v katerem bo 
tekmoval, datum  začetka za
poslitve v delovni organiza
ciji in številko osebne izkaz
nice.

V prim eru spora glede pri
padnosti ekipi, ima komisija 
za pritožbe pravico indcntifi- 
cirati tekmovalca s pomočjo 
osebne izkaznice.

9. Kolikor vodstvo tekmo
vanja ugotovi, da tekmovalec 
ne tekm uje v ustreznem raz
redu glede na propozicije tek
movanja, ga lahko diskvalifi
cira. _ ..

10. V prim eru, da komisija 
za pritožbe ugotovi, da tek
movalec ni član organizacije 
v sestavu Združenega podjet
ja, za katero tekmuje, ekipo 
diskvalificira.

11. Vodja ekipe je dolžan 
60 minut pred začetkom tek
movanja javiti vodstvu tek
movanja m orebitno odsotnost 
tekmovalca.

12. Tekmovalci tekmujejo 
na lastno odgovornost. Prire
ditelj ne prevzema nobene 
odgovornosti za morebitne 
poškodbe.

13. Organizator tekmovanja 
si pridržuje pravico spreme
niti čas in kraj tekmovanja, 
če bodo to  zahtevale okoli
ščine. O tem pa bo vodstvo 
zimsko-športnih iger ZP Iskra 
pravočasno obvestilo vse pri" 
zadete.

Predsednik komisije 
za šport in rekreacijo 

Pavle Časar

Osnutek propozicij
za zim sko - športne igre I S K R E



Delo IEC na področju... [[ PISMA BRALCEV
(Nadaljevanje s 5. strani)
— Kondenzatorji z m etalizirano polietilentereftalatno 

ali polikarbonatno folijo. D etajlna specifikacija
— Dodatki publikacijam  za alum inijske elektrolitske 

kondenzatorje, ki zadevajo dimenzije in nam esti
tev priključkov ter način pritrd itve kondenzatorja.

— Amandmaja k publikaciji za keram ične konden
zatorje tipa 1 in k  publikaciji za sljudne konden
zatorje

_  Barvne kode za označevanje kondenzatorjev in 
uporov

— Maksimalne dimenzije kondenzatorjev in uporov
— Metoda za napetostni preskus in m erjenje izola

cijske upornosti izoliranih kondenzatorjev in 
uporov

— Dopolnilo k navodilu za izdelavo detajlnih specifi
kacij za upore in kondenzatorje

— Pojmi in metode preskušanja spremenljivih kon
denzatorjev

— Amandma k specifikaciji za vrtljive zračne 
kondenzatorje

— Cevasti nastavljivi kondenzatorji s trdnim  dielek- 
trikom.

s:

■a
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3. Dokumenti za predložitev po dvomesečnem postopku:
— Več amandm ajev k  dokumentom Centralnega bi

roja o m etodah m erjenja nelinearnosti uporov, 
pojmih in  metodah preskušanja potenciometrov 
ter o žičnih potenciom etrih tipa 2

— Amandmaji, ki zadevajo dimenzije tantalovih 
elektronskih kondenzatorjev ter pojm e in metode 
preskušanja kondenzatorjev

— Amandma k specifikaciji za vrtljive uglaševalne 
kondenzatorje s plastičnim  filmom kot dielek- 
trikom.

■■
■■
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4. Dokumenti sekretariata in nacionalni predlogi:
— Preskušanje odpornosti kondenzatorjev na impulz

no obremenitev
— Metode m erjenja dinamičnega šum a potenciome

trov
— Izbira p re sk u sn ih  m eto d  in  sp lošne 

žične u p o re  velike  m oči
— Izbira p resk u sn ih  m eto d  in  sp lošne 

nenavite upore  velike m oči
— Izbira p re sk u sn ih  m etod  in  sp lošne 

precizijske n en av ite  up o re
— Izbira p resk u sn ih  m etod  in sp lošne 

sprem enljive nenav ite  up o re
— Izbira p resk u sn ih  m eto d  in  sp lošne 

sprem enljive žične u p o re  m ale m oči

zahteve

zahteve

zahteve

zahteve

zahteve

za

za

za

za

za

— Izbira p re sk u sn ih  m etod  in  sp lošne zahteve za 
sprem enljive u p o re  velike m oči

— Izbira p re sk u sn ih  m eto d  in  sp lošne zahteve za 
sprem enljive p reciz ijske  up o re

— Izbira p re sk u sn ih  m etod  in sp lošne zahteve za 
alum inijske e lek tro litsk e  k o ndenzato rje

— Izbira p resk u sn ih  m etod  in sp lošne zahteve za 
alum inijske e lek tro litsk e  ko n d en za to rje , s  trd n im  
elektro litom

— Izbira p re sk u sn ih  m etod  in  sp lošne zahteve za 
kondenzatorje  s  p o lik a rb o n atn im  d ie lek trikom

— D etajlna spec ifikac ija  za a lu m in ijsk e  e lek tro litske  
kondenzatorje  s trd n im  d ie lek trik o m  in aksialnim i 
p rik ljučki

— Dimenzije, p rip o ročene  v rednosti, nazivne napeto 
sti in posebne m etode m erjen ja  m onolitn ih  k era
m ičnih ch ip  kondenzato rjev

— M etode m erjen ja  tem p era tu rn eg a  koefic ien ta  in 
ciklične sprem em be kondenzatorjev

— Sljudni chip  k o n d enzato rji
— Tantatovi ch ip  kond en za to rji
— Monolitni keram ični chip kondenzato rji
— Definicije po jm ov ko t tip , stil, razred  in v rsta
— Kotle za označevanje v rednosti in to le ranc  pri 

kondenzatorjih  in upo rih  te r  za označevanje d a tu 
ma proizvodnje

— Priporočeni p rim eri p rik lju čn ih  žic kondenzatorjev  
in uporov

— Vprašalnik glede obm očja  v rednosti debeline in 
širine p loščatih  žičnih p rik ljučkov  kondenzatorjev  
in uporov
Meritve d im enzij c ilindričn ih  elem entov z rad ia l
nimi in tangencialn im i p rik lju čk i

— Ploščati n astav ljiv i keram ičn i kond en za to rji 
Specifikacije za sp rem enljive  kondenzato rje

~  Trim er kond en za to rji s film skim  d ie lek trikom  in 
pritisno  e lek trodo

*“• Cevni tr im e rji s  trd n im  d ielek trikom .

■ s

Zakaj »Čajevec« 
izstopa iz El N iš?

Tov. urednik!
V prejšnji številki glasila 

»Iskra« je  bila na 2. strani 
objavljena kra tka  vest, povze
ta  po časopisu »Borba«, da 
tovarna »Rudi Cajavec« izsto
pa iz E l Niš. č e  im ate kaj 
več zadevnih informacij, bi 
želel, da jih  objavite v našem 
glasilu.

E. B., K ranj
Odgovor:
Po objavi kratke vesti v 

beograjski »Borbi«, ki smo jo 
povzeli tudi mi, je  bil kasne
je  oz. 22. februarja letos ob
javljen v »Borbi«, ki izhaja 
v Zagrebu, naslednji članek:
ZAKAJ CAJAVEC IZSTOPA 

IZ E l
Dezintegracija je posledica 

razhajanja koncepta bodoče
ga razvoja — trd ijo  v banja- 
luškem kolektivu

(Banjaluka, 21. februarja) 
— Vest, da se centralni DS 
Elektronske industrije  načel
no strin ja  z izločitvijo tovar
ne »Rudi Cajavec« iz podjet
ja  E l, ni iznenadiTa poznaval
ce dogodkov v Nišu in Banja
luki. Tiha »borba« zaradi 
koncepta razvoja in  statusa 
tovarne v banjaluški regiji, 
tra ja  že nekaj časa.

Pristop tovarne »Rudi Ca
javec« pred 2 leti k  E l Niš 
je  ocenjen kot eden izmed 
zelo pomembnih dogodkov v 
procesu integracije pri nas.

Izvršene so bile solidne pri
prave, toda že tak ra t se je  
slišalo, da »Rudi Cajavec« ne 
bo enotna tovarna, pač pa bo 
razdel jena na  več tovarn brez 
sta tusa pravne osebe. Prevla
dovalo je  namreč mišljenje, 
da  v veliki delovni organiza
ciji, kakršna je  E lektronska 
industrija , najbolj odgovarja 
povezovanje tovarn p o  bran
žah (vejah) odnosno grupa
cijah, in da se samo z enot
no politiko lahko vodi ves 
razvoj, omogoča uvajanje so
dobne tehnologije in ustvarja  
moderno podjetje.

Do prvih nesporazumov je  
prišlo, ko so bili B anjaluka 
ter Bosna in Hercegovina pri
pravljene, da investirajo no
va sredstva v banjaluške to
varne, ker so jih  sm atrali 
kot najm očnejše nosilce raz
voja v Bosanski krajini. Pred
stavniki E l so se odločili, da 
ne m orejo  sprejeti parcial
nih rešitev dokler ne izdelajo 
program a kompletnega razvo
ja. Delavci v banjaluških to
varnah so nekajkrat negodo
vali, ker so se delitve in sa
moupravne pravice ostvarjale 
na nivoju grupacij. Dane so 
bile pripombe, da banjaluška 
tovarna ne more nabaviti niti 
pisarniški material brez odo- 
brenja iz Niša. Da tiha »bor
ba« ni tako nenevarna, je  bilo 
moč opaziti ob koncu pretek
lega leta, ko so delavci v ne
kem obratu ustavili delo za
radi tega, ker predlogi o 
povečanju osebnega dohodka 
niso bili dani v  javno raz
pravo.

Optimisti v Banjaluki so 
bili mnenja, da program raz

voja, ki je  bil narejen ob 
koncu preteklega leta, ne bo 
odvrnil nesporazume, ker je  
bil pripravljen tudi direkten 
razvoj tovarne v banjaluški 
regiji. V januarju  se je  o tem 
razpravljalo n a  seji občinske 
skupščine v Banjaluki, kjer 
so bili prisotni najodgovor
nejši vodilni delavci E l.

Predvideno je bilo, da se v 
banjaluških tovarnah do leta 
1975 poveča proizvodnja za 
š tiri in  polkrat ter zaposli 
še 5200 delavcev. Banjalučani 
so se s tem strinjali in bili 
pripravljeni, da del sredstev 
zagotovijo iz fonda za obno
vo od potresa, hkrati pa je 
nastalo vprašanje, kako rea
lizirati tako velike investicije, 
ko pa  banjaluške tovarne ni
m ajo svojstva pravne osebe.

Seja na občinski skupščini 
je  pokazala, da stari nespo
razum i niso razčiščeni. Pred
stavniki E l Niš so še naprej 
zastopali tezo, da je  razvoj 
možen le prek enotnega kon
cepta, hkrati pa je  druga

Prisrčno slavje
Letošnje praznovanje dne

va žena bo članom kolektiva 
tovarne kondenzatorjev Se
mič ostalo še dolgo V spo
minu. Vsi, ki so prisostvovali 
proslavi, ki je  bila v menzi 
tovarne v soboto zvečer, so 
biii navdušeni nad pestrim  
program om , ki ga je  prip ra
vila sindikalna organizacija. 
Zadovoljstvo je  bilo gledati 
malčke iz otroškega vrtca, 
kako so z zanosom recitirali 
pesmice svojim mamicam. 
Tudi ženski pevski zbor iz 
Črnomlja je  s svojim nasto
pom  pokazal m lajšim  dekle
tom , da bi lahko tudi one so
delovale na tem področju. 
P rije tno  presenečenje je  pri
pravil kvintet mladih fantov 
iz tovarne, ki so po dvome
sečnem obiskovanju glasbene 
šole v Črnomlju že prvič 
javno zaigrali nekaj domačih 
napevov. Ženski duet, skupi
na  dijakinj gimnazije in  mla
di harm onikar, so s svojim

ZAHVALA

Ob sm rti dragega očeta

ALOJZA BAŠUA
se iskreno zahvaljujem sode
lavcem in sodelavkam v vrtal- 
nici obrata EMI za izrečeno 
sožalje in denarno pomoč. 
Enako se zahvaljujem sindi
kalnem u odboru obrata EMI. 

Hčerka Marija K astrat

ZAHVALA
Ob sm rti naše drage mame 

PAVLE KEPIC
se vsem, predvsem pa sode
lavcem v kontroli EMI in fi
nančni službi naj lepše zahva
ljujem o za izraze sožalja, po
klonjena venca, denarno po
moč in sprem stvo na njeni 
zadnji poti.

Hčerki M arta in Zofka 
te r  sin Jože

stran  odprto izrazila strah 
zaradi »prelivanja« sredstev 
nam enjenih tovarnam v Ba
njaluki. »Rudi Cajavec« je za 
Bosansko krajino eden od 
najvažnejših nosilcev razvo
ja, v njega upira oči desetina 
komun in večje število sorod
nih tovarn, zato je  težko 
združiti in  angažirati 400 mi
lijonov, ki so  predvideni za 
vlaganje do leta 1975, ko pa 
nosilec razvoja nim a svojega 
žiro računa.

Pripom ba uredništva:
Iz povzetka članka, ki je 

bil objavljen v »Delu« (12. 3. 
1971) pod naslovom »Zakaj 
Cajavec izstopa iz El« pa 
vam sporočamo, da je cen
traln i delavski svet E l Niš 
25, februarja letos p ristal na 
izločitev tovarne »Rudi Caja
vec« iz Elektronske industrije  
Niš, potem ko je  odklonil, 
da bi banjaluška tovarna do
bila sta tus pravne osebe z 
lastnim  žiro računom . S skle
pom centralnega DS E l 25. 
februarja  1971 je banjaluška 
tovarna »Rudi Cajavec« po 
dveh letih integracije z E l 
znova postala sam ostojno 
podjetje.

ob dnevu žena
nastopom  poželi velik aplavz. 
Za zaključek kulturnega pro
gram a je  Tončka Kapš, eko
nomski tehnik v tovarni, za
pela ob lastni spremljavi na 
k itari, dve pesm i o  mami. Po 
aplavzu, ki ga je  bila delež
na, se je  videlo, da n jen  
trud , ki ga je  žrtvovala za 
petje, ni bil zaman.

Ob prije tn i glasbi »Semi- 
ških fantov«, domači kapljici 
in  belokranjski postrežbi se  
je  praznovanje v veselem 
vzdušju zavleklo pozno v 
noč. Ob koncu so vsi p riso tn i 
želeli, da b i se tud i v prihod
n je  na  enak način spom nili 
naših žena in deklet.

M. A.

ZAHVALA
Ob prerani izgubi našega dra
gega očeta, moža in b rata

ANTONA ROPRETA
se iskreno zahvaljujem o dr. 
V idmarju, sodelavcem mon
taže števcev, državne kontro
le, EMf in ATN za poklonje
ne vence, denarno pomoč, iz
raze sožalja te r spremstvo 
na  njegov poslednji dom. Za
hvala velja tudi tov. Komul- 
cu za ganljive poslovilne be
sede ter sindikatu EE in 
kranjske tovarne za denarno 
pomoč.

Žena Tončka, sin Pavel,
sestra Marija in b ra t
France

I S K R A  — glasilo delovne
ga kolektiva ZP Iskra K ranj, 
industrije za elektrom ehaniko, 
telekomunikacije, elektroniko 
in  avtom atiko — Urejuje 
uredniški odbor — Glavni 
urednik: Pavel G antar — Od
govorni urednik: Janez Šilc 
— Izhaja tedensko — Rokopi
sov ne vračamo — Naslov 
uredništva: ISKRA Kranj, 
Savska loka 4, telefon 22-221, 
int. 333 — Tisk in klišeji: 
»CP Gorenjski tisk« K ranj
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Sonce je  sijalo na Golteh
Nepozabni izlet članov kolektiva »Tehnične službe« združen 
s tekmovanjem

Rdeča krogla se je počasi 
dvignila iz ju tran je  sivine in 
se ogledovala v vrhovih Ka
ravank in Kamniških Alp. Za
man je poskušala z žarki 
predreti mrzlo kopreno, ki je 
ležala nad K ranjem  in so se 
zaradi nje ljudje na ulicah 
stiskali v zimska oblačila. 
Člani kolektiva »tehnične 
službe« iz Elektromehanike 
so sc preteklo nedeljo odpe
ljali izpred kina Center na 
sindikalni izlet. Izbrali so 
Golte nad Mozirjem. Avtobus 
podjetja Slavnik je bil kar 
pretesen za vse prijavljence. 
N ekateri so se zato odpeljali 
proti Š tajerski kar s svojimi 
vozili. Taka udeležba je  spod
budila vodnico Jožico, da je  
predlagala v bližnji prihod
nosti podobne izlete tudi na 
druga smučišča v Sloveniji in 
celo počitnice na m orju  je  
omenila. Hvala ji za tako po
zornost.

Tudi »trpežni« Franc Šparo
vec je  tekmoval

Konjak, ki ga je  potnikom  
točil kot izurjena stevardesa 
naš Tone, še ni mogel po
vsem ogreti udov, pa se je  
avtobus že ustavil pred spod
n jo  postajo žičnice. Sprejela 
nas je mogočna gondola in 
nas varno potegnila na 1402 m 
višino. Kakšni razgledi in 
smučišča! Smuči so kar same 
lezle na noge. Od navdušenja 
bi kmalu pozabili na tekmo
vanje. Kljub tem u se je  na 
smučišču blizu Mozirske koče 
ob enajsti uri začel zagrizen 
boj za pokalčke, litrčke in 
bokalčke. Naš Ruda lanske 
trofeje ni dal iz rok. Skupaj 
z litrom  vinjaka jo  je  kot 
nagrado odnesel domov, da 
bi se lahko postavil pred že
no. Tudi Pavla je  bila vesela 
ponovnega uspeha, čeprav se 
je vračala domov z zlomlje
nimi smučmi. Reli ni šlo vse 
po načrtu; dvakrat je  nare
dila jam ico v snegu, čeprav 
je bila v odlični formi. To
maž pa je bil kar preveč pri
zadeven. Po padcu je  spet 
pripel smuči, postavil palice 
in se z desetkrat daljšim  
časom od Rudija srečno pri- 
smučal mimo strogega časo- 
mcrilca inž. Dolgana in nje
govih pomočnic Jolande in 
Nade.

Rela Kavčič to po t ni imela 
sreče

O B V E S T IL O
LETOVANJE V NOVIGRADU
Kranjski zavod za letovanje je Iskri v Kra

nju ponudil možnost letovanja članom imeno
vane tovarne v gorenjskem rekreacijskem cen
tru v Novigradu — Pineta v Istri.

Na razpolago so 3 in 4-posteljne sobe v času 
od 3. 7. do 20. 9. 1971. Izmene so 10-dnevne.

Cene penziona so v glavni sezoni od 3. juli
ja do 1. septembra naslednje:

N din
za otroke od 1 do 3 let (samo ležišče) 13,—
za otroke od 3 do 10 let 29,—
za otroke po 10. letu in odrasle 40,—

Cene penziona po sezoni oz. od 1. do 20. sep
tembra:

N din
za otroke od 1 do 3 let (samo ležišče) 9,—
za otroke od 3 do 10 let 25,—
za otroke po 10. letu in odrasle 34,—

Ob prijavi je treba vplačati akontacijo po 
100,— N din, oz. za otroke do 10. leta 50,— N din.

Prijave sprejema Zavod za letovanje v Kra
nju (Občinska skupščina, novi trakt), soba šte
vilka 206, II. nadstropje in sicer vsak dan razen 
sobot od 7. do 15. ure, ob sredah do 16. ure, 
in to od 22. marca do 22. aprila 1971.

Izkoristite prijetno letovanje ob morju!

Pogled na gorenjski rekreacijski center v Novigradu

Ing. Dolgan pa Nada In Jolanda so bili strogi p ri ocenjevanju 
doseženih časov

Rezultati tekm ovanja:
Tekmovalke:
1. Pavla štefe  61,5, 2. Maj

da Remškar 62,5, 3. Rela Kav
čič 62,6, 4. Mojca R ant 82,7.

Tekmovalci:
1. Rudi Benedik 39,3, 2. 

Franc Peternel 40,9, 3. Janez 
Gabron 45,5, 4. Janko Noe 
46,8.

Po kosilu je  ostalo še do
volj časa za smuko in son
čenje. Pogled z vrha planine 
je bil nepozaben. Kot mo
gočna kulisa se je  tam  na

zahodu risala skupina skal
nih vrhov s Kočno, Grintav- 
ccm in Skuto, na vzhodu pa 
se je v meglici izgubljala va
lovita štajerska pokrajina. 
Težko se je  bilo posloviti. 
Potolažili so nas šele krofi 
na trojanskem  klancu, kate
rim  smo s svojimi zagorelimi 
obrazi delali resno konku
renco.

Spet smo doma. Hvaležni 
smo šoferju in vodnici za 
prijetno vožnjo in srečni, da 
so nam Golte naklonile nepo
zaben dan. B. Malovrh

Posnetek s sm učanja štipendistov na Krvavcu

Štipendisti na Krvavcu
Le redko kaj zapišemo o 

delu našega Kluba štipendi
stov. Tudi to  pot, iz objek
tivnih vzrokov s precejšnjo 
zamudo in v močno okrnjeni 
obliki poročamo, kako so se 
naši štipendisti imeli na eno
tedenskem sm učanju na Kr
vavcu. Okrnili smo zapis 
zgolj zato, ker je  bil zares 
preobsežen in smo zato v teh 
vrsticah na kratko skušali 
povedati vse najbolj bistveno.

Naši štipendisti — sm učarji 
so bivali od 5. do 12. febru
arja  v Metodovem domu (last 
SGP Projekt K ranj) na Kr
vavcu. Kljub razlikam v dol
žini študijskega staža so se 
med seboj lepo razumeli in 
živeli te  vesele dni kot prava 
pravcata družina. No, za spo
znanje teže je bilo seveda bru- 
com, ker so po veljavnih pred
pisih imeli na skrbi drva in peč. 
Kuhali so si sami, pri čemer 
je  nedvomno imela prvo be
sedo naša mesno predeloval
na industrija.

K akor je razbrati iz obšir

nega sestavka o tej smučanji, 
so mnogi izmed štipendistov 
bivanje na Krvavcu v polni 
meri izkoristili za smučanje 
in za sončenje, saj je bilo 
vreme mladim smučarjem na
klonjeno. Seveda pri tem ni
so pozabili tudi na tarok ifl 
druge obvezne igre v smučar 
ski druščini, ki lajšajo zlasti 
dolge večere v toplo zakur
jeni planinski koči. Grešili 
bi, če ne bi omenili veselih 
šal, pa zbadljivk in kdo vese 
česa, s čim er so si krajšali 
čas.

Skratka — prav nič hudega 
jim  ni bilo, le to morda, da 
so dnevi tako hitro  minili, 
saj so se komaj privadili -na 
življenje na Krvavcu, pa s0 
že morali nazaj domov.

»Kriv« za to veliko smuča" 
rijo  je bil Klub štipendistov/ 
vendar levji delež za dobro 
organizacijo vsekakor nosi 
Stane Seražin, ki si je r® 
prizadeval, da bi bili dnevi 
na Krvavcu vsem kar najbolj 
prijetni. Tone Vidmar


